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وزیر راه و شهرسازی:
 آیین نامه ایجاد شهرک های مسکونی

 تدوین و ابلاغ می شود
وزیر راه و شهرسازی در نشست 
شــورای مســکن با یــادآوری 
هدف گــذاری و تصویــب ایجاد 
27 شهر ســاحلی و 50 شهرک 
مسکونی در کشور، گفت: ضرورت 
دارد تا در ماه آینده، آیین نامه ایجاد 
شهرک های مسکونی تدوین و به 
عنوان روش اجرا به استان ها ابلاغ 

شود.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش دیروز 23 مهر در نشست شورای مسکن، 
ضمن بررسی موانع موجود بر سر راه اجرای طرح نهضت ملی مسکن در استان های سراسر 
کشــور، اظهار کرد: تولید مسکن و عمل به تعهد دولت سیزدهم در اجرا و تکمیل 4 میلیون 
واحد مسکونی سیاستی است که با راهکارهای متعدد و در همکاری با مجموعه دولت در حال 

انجام است.
وی با تاکید بر تســریع در تولید مســکن به عنوان سیاست کلان دولت و همراهی تمامی 
ذی مدخلان ، توضیح داد: مجموعه وزارت راه و شهرســازی برای تســریع در تولید مسکن، 
سیاست هایی همچون ایجاد شهرک های مسکونی و شــهرهای جدید را در برنامه قرار داده 

است که در همین رابطه 27 شهر ساحلی و 50 شهرک مسکونی در برنامه قرار گرفته است.
وزیر راه و شهرسازی با یادآوری هدف گذاری و تصویب ایجاد شهرهای ساحلی و شهرکهای 
مسکونی در کشور، گفت: مجموعه روش ها و سیاست های اتخاذ شده در وزارت راه و شهرسازی 
برای پاســخ به نیاز متقاضیان مسکن است و استانداران و استان ها نیز در این مهم همراهی 

مناسب را خواهند داشت.
بذرپاش خطاب به معاونان خود و مدیران کل راه و شهرسازی استان ها تاکید کرد: پیشنهادهای 
شرکت عمران شهرهای جدید و ســتاد وزارتخانه در خصوص 27 نقطه ساحلی باید توسط 
اســتان ها بررسی و نتیجه اعلام شود. همچنین، ضرورت دارد تا در ماه آینده، آیین نامه ایجاد 

شهرک های مسکونی تدوین و به عنوان روش اجرا به استان ها ابلاغ شود.
گفتنی اســت، دولت سیزدهم به منظور تحقق اجرای طرح نهضت ملی مسکن مجموعه 
اقداماتی از جمله واگذاری اراضی به متقاضیان برای احداث مسکن، ایجاد شهرک های مسکونی 
و شهرهای جدید، مشارکت با انبوه سازان در اجرای طرح نهضت ملی مسکن را سیاستگذاری 

و اجرایی کرده است.

در 8 ماهه نخست امسال؛
صادرات آمریکا به ایران 17 درصد افزایش یافت

دفتر آمار آمریکا از رشد 17 درصدی 
صادرات این کشــور به ایران در 8 
میلادی  جاری  سال  نخست  ماهه 

خبر داد.
دفتر آمار آمریکا در تازه ترین گزارش خود 
اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و آمریکا 
در 8 ماهه نخســت سال جاری میلادی به 
33.4 میلیون دلار رسیده که این رقم نسبت 

به مدت مشابه سال قبل یک درصد افزایش داشته است. در ماه های ژانویه تا اوت سال 2022 
بالغ بر 33 میلیون دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود.بر اساس این گزارش، در 8 ماهه نخست 
2023 ارزش صادرات آمریکا به ایران رشد 17 درصدی داشته است. در 8 ماهه نخست سال قبل 
27.9 میلیون دلار کالا از آمریکا به ایران صادر شده بود که این رقم در مدت مشابه امسال به 
32.7 میلیون دلار افزایش یافته است.اما واردات این کشور از ایران در 8 ماهه نخست سال جاری 
میلادی کاهش 86 درصدی داشته و به 0.7 میلیون دلار رسیده است. آمریکا در 8 ماهه نخست 

سال قبل 5.1 میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
میزان تجارت ایران و آمریکا در مقایسه با کل مبادلات تجاری دو کشور با جهان رقم قابل 
توجهی نیست. ایران در بین مقاصد صادراتی آمریکا در 8 ماهه 2023 رتبه 176 و در بین منابع 

تأمین کالاهای وارداتی این کشور رتبه 217 را به خود اختصاص داده است.
بر اساس این گزارش، آمریکا در ماه اوت امسال 2.2 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده و 
واردات این کشور از ایران در این ماه صفر بوده است. آمریکا در اوت سال قبل 3.7 میلیون دلار 

کالا به ایران صادر و 0.1 میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.

نشان استاندارد نشان دهنده کیفیت کالا
ادامه از صفحه یک

در واقع نشان استاندارد به ما کمک می کند تا کیفیت کالا و خدمات مورد نظرمان را ارزیابی 
کنیم. این نشان زبان مشترک بین تولید کننده کالا و خدمات با مصرف کننده محسوب می شود. 
در کشور ما سازمان ملی استاندارد به کیفیت کالا نظارت می کند.همه ما دوست داریم کالایی 
خرید و مصرف کنیم که نشان استاندارد داشته باشد تا با خیال راحت استفاده کنیم چون بر این 
باوریم که استاندارد به عنوان یک معیار و کمک برای سنجش کیفیت یا کارایی کالا یا خدمات 
مطرح است. بسیاری از مردم از خرید کالای بدون نشان استاندارد صرفنظر می کنند چون تصور 

می کنند آن کالا می تواند به سلامت و بهداشت فردی آسیب برساند.
نشان استاندارد نشــان دهنده سلامت محصول و کالا است زیرا باعث اطمینان خاطر بازار 
مصرف می شود. البته تولید کالای بی کیفیت که نشان استاندارد خورده است می تواند به اعتماد 
مصرف کننده نسبت به کیفیت کالاها خدشه وارد کند که جبرانش سخت است. واقعیت این 
است که مردم حق دارند از کالا و خدمات استاندارد بهره مند شوند و سازمان ملی استاندارد در این 

زمینه باید مدافع حقوق مردم باشد.
سازمان ملی استاندارد ایران از سال 1304 شکل گرفت و تا به امروز بیش از 28 هزار استاندارد 
ملی را تدوین کرده است. اکنون نشان استاندارد ایران در بین 127 کشور در رتبه 22 قرار گرفته 
است. به طوری که برخی استانداردهای ملی را به کشورهای همسایه می فروشد و این نشان 

دهنده قابلیت ایرانیان برای تدوین استاندارد است.
به نظر می رسد اســتاندارد کردن و استاندارد سازی کیفیت کالاها و خدمات مقصد ندارد و 
فرایندی است که با هدف حفظ ایمنی و بهداشت و حمایت از مصرف کننده و صرفه جویی در 
مصرف منابع تدوین و اجرا می شود. مانند آنچه که در مورد استاندارد بودن بالابرهای مجتمع های 
مسکونی و سازمانها و یا تجهیزات شهربازی ها که با جان مردم سر و کار دارند تدوین و به کار 

برده می شود. این استانداردسازی ها باید به صورت متناوب انجام و بر آن نظارت می شود.

اخبار کوتاه 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه 
در صنایع پوشاک و نساجی غفلت صورت گرفته به 
فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش قول داد که 
در اولین فرصت به صورت جدی به موضوعاتشان 

پرداخته شود.
عباس علی آبادی، در مراســم افتتاحیه یازدهمین نمایشگاه 
بین المللی پوشــاک ایران، پس از شــنیدن تمــام نظرات و 
دغدغه های فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش که برای 
اولین بار به صورت  یکجا  برگزار شــده است، به فعالان این 
ســه صنعت قول داد که در اولین فرصت نزدیک، با تشکیل 
جلسه ای با فعالان این حوزه، به جدیت به موضوعات این صنایع 
پرداخته شود.وی با بیان اینکه به واسطه مطالعاتی که در زمینه 
صنایع پوشاک و نساجی داشته ام، متوجه شدم که در مورد این 
صنعت بسیار غفلت صورت گرفته است گفت: نیاز است که به 
سمت صنعتی شدن حرکت کنیم، زیرا ارزش افزوده بیشتری در 
صنعتی شدن نصیب کشور می شود؛ این وعده را می دهم که 
در یک جلسه کارشناسی به صورت مفصل، در این خصوص 

صحبت کنیم.
علی آبادی با اشاره به اینکه رویکرد اصلی مان در صنعت خودرو، 
نســاجی و پوشاک و... باید دانش بنیان و صادرات محور باشد، 
گفت: صنعت نساجی و پوشاک از پایه های اجتماعی و اقتصادی 
تمدن بشــری هستند. کاری به اولی یا چندمی آن نداریم، اما 
صنعت پوشاک یکی از پایه های اصلی است؛ می شود خودرو 
نداشــت اما نمی توان از خوراک، پوشــاک و مسکن گذشت؛ 
نساجی در رده و ردیف اولین ها و در زمره اولین نیازهای اجتماعی 
بشر است؛ بنابراین در اقتصاد جهانی، نساجی از ارکان اقتصاد 

جهانی به حساب می آید.
وزیر صمت با بیان اینکه سه شاخص عمده در صنعت نساجی 
وجود دارد، گفت: اولین شاخص این است که این صنعت »به 
شدت« اشتغال زاست. این موضوع خیلی مهم است و بایستی 
نســبت به آن توجه ویژه صورت گیرد. طبــق آمار 21 درصد 
اشتغال از کل صنعت پوشــاک جهان در اروپا و 11 درصد در 
آمریکا و پنج درصد در آفریقا متمرکز است، اما این عدد در آسیا 
63 درصد است؛ این نشــان می دهد که در کشورهای بسیار 
توسعه یافته و تقریباً توسعه نیافته، صنعت پوشاک از اولویت اول 

برخوردار نیست؛ اما در کشورهای میانه به لحاظ توسعه یافتگی، 
این موضوع بسیار حائز اهمیت است؛ چراکه در توسعه یافته ها 
اشتغال اولویت نیست و به دنبال صنایع اشتغال زا نیستند، بلکه 
به دنبال صنایعی هستند که بسیار ثروت زا باشد. اگر در حاضر، 
مشکل ما اشتغال است، بدون تردید از جمله بهترین گزینه ها، 
صنعت نساجی و پوشاک است و این صحبت عاقلانه ای است.

علی آبادی خاطرنشان کرد: نکته دوم که به نظر بنده بسیار مهم 
و تاکید بر آن ضروری است، این است که این صنعت به شدت 
سرمایه خواه نیست؛ چرا که نیروی انسانی محور است. صنعتی 
است بر پایه هنر و توانایی فردی افراد. ماشین آلات هم نیاز دارد 
و بسیاری از گروه های صنعت را می توان با ماشین آلات پیشرفته 
حل کرد یا قیمت تمام شــده را با ماشین آلات کاهش داد، اما 
یادمان باشد که هنوز نیروی انسانی حرف اول را می زند؛ بنابراین 
برای توسعه صنعتی که سرمایه زیادی هم نیاز ندارد، بایستی به 
سراغ صنعت نساجی و پوشاک برویم.به گفته وی برای حل دو 

معظل اشــتغال و ثروت زایی به نظر می رسد با هزینه کمتر، 
می توان روی صنعت نساجی و پوشاک حساب کرد.

رشد 8 درصدی در صادرات پوشاک 
مقام عالی وزارت صمت تاکید کرد: نکته سوم سهم این صنعت 
در تجارت جهانی است. سهم صنعت نساجی و پوشاک طی چند 
دهه اخیر، رشد قابل توجه و عجیبی داشته است و شاهد رشد 
پنج درصدی طی 10 ساله اخیر هستیم؛ هیچ صنعتی ندیده ایم 
که اینگونه پیشرفت داشته باشد؛ اما نکته حائز اهمیت این است 
که وضعیت صنعت پوشــاک کشور ما در مقایسه با وضعیت 

صنعت پوشاک دنیا، چندان خوب نیست.
علی آبادی اعــلام کرد: علیرغم رشــد 15 درصدی واردات 
که خوب نمی دانیم )جدا از بحث قاچاق که واردات حســاب 
نمی کنیم(، در صادرات طی شش ماهه نخست امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، هشت درصد رشد و به لحاظ ارزشی 
شــش درصد داشته ایم؛ این مقایسه واردات در مقابل صادرات 

نیازمند بررسی اســت.به اعتقاد و تاکید وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، بایستی به سمت اقتصاد بازار حرکت کنیم؛ البته این 
کار به آسانی انجام نمی شود. نظارت ها بایستی به گونه ای باشد 
که ارزش صنعت کم نشود و انگیزه برای صنعتگر کم نکند؛ 
برای آنکه دولت ها تشــویقی در حوزه ای ایجاد کنند،  بایستی 
فرصت های بیشــتری به آن حوزه دهند و به جای آنکه دافعه 
ایجاد کنند، جاذبه ایجاد کنند. برای آنکه در حوزه صنعت نساجی 
و پوشاک، بایستی به سمتی حرکت کنیم که احساس بهتری 

برای سرمایه گذار ایجاد کند و حس کند سود بیشتری می برد.
همکاری با صنعتگران حوزه پوشاک و نساجی

وزیر صمت ادامه داد: مقایسه صادرات نشان می دهد که جایگاه 
ما کماکان در تجارت جهانی، جایگاه بسیار ضعیفی است. ما در 
بخش صادرات موفقیت های زیادی نداشته ایم. باید  از حالا برای 
سال آینده، هدف گذاری و نشانه گیری کنیم تا در نقطه آبرومند 
و درخور شأن مردم قرار بگیریم. رشد زمانی معانی دقیقی پیدا 

می کند در بازارهای جهانی نفوذ کنیم و در کنار بهترین برندها 
قرار بگیریم. حتی می توانیــم در حوزه لباس های خاص ورود 
کنیم. علی آبادی در رابطه با موانع توســعه در صنعت پوشاک، 
اظهار کرد: در وهله اول باید بگوییم که مشکلات و موانع صنعت 
را شنیدیم و از همکاران خود میخواهم که تبیین کنند و قول 
می دهم که برای صنعتگران حوزه پوشاک و نساجی )از کفش 
تا کلاه/شعار یازدهمین نمایشگاه بین المللی پوشاک ایران(، هر 
چه در حوزه اختیارات بنده، قانون اجازه می دهد، همکاران مجاز 
هستند به نفع این صنعت همکاری کرده و با این صنعت کنار 
بیایند. وی اولین مانع صنعت را بحث نوآوری و فناوری دانسته 
است و گفت: نوآوری تنها صرف ماشین آلات نیست، نوآوری در 
خلق هنر هم هست. یک لباس بافت، پارچه یا کیفیت خوبی 
ندارد اما طراحی فوق العاده زیبایی دارد و بازار آن را جذب می کند. 
در بخش نــوآوری باید کار کرد. تولید در زنجیره خلق ارزش، 
حرف اول را نمی زند؛ بلکه حرف اول را در تولید نوآوری و بازار 
می زند؛ اینکه چطور بازار را به دست بیاوریم. از جمله چالش های 

جدی همین نوآوری است.
علی آبادی گفت: سه اقدام اساسی لازم است که انجام شود؛ در 
وهله اول بحث کیفیت مطرح است. در بحث کیفیت، تجهیزات 
و بهبود ماشین آلات ضروری است و این نیازمند سرمایه گذاری 
است. ما بایستی تمام تلاش خودمان را بکنیم که به دست این 
صنعت که زیاد سرمایه بر نیست اما ارزش افزوده بسیاری تولید 
می کند، سهم بهتر و بیشتری داشته باشیم. اقدام دوم در بحث 
مدیریت است که به درستی کنترل کیفیت صورت نمی گیرد و 
مراقبت های لازم صورت نگرفته است؛ بنابراین بایستی روحیه 
کنترل کیفیت از ابتدای زنجیره تا انتهای صنعت دنبال شود. اقدام 
سوم نیز آموزش مهارت کارکنان است؛ در این زمینه نیز برای 

آموزش مهارت صنعتگران بایستی اقدام شود.
وزیر صمت در نهایت پیشــنهاد کرد که برای بهبود صنعت 
دســت در دست هم حرکت کنیم و در یک فضای گروهی و 
تیمی با کمک یکدیگر پیش برویم. از همکاری و دست به دست 

هم دادن ها است که می توانیم بزرگتر شده و پیشرفت کنیم.
علی آبادی در پایان چالش های این صنعت را سه چالش تقاضا، 
رشد قیمت نهاده ها از جمله انرژی )با درصد کمتر نسبت به سایر 

چالش ها( و افزایش هزینه های تولید اعلام کرد.

قول علی آبادی برای رفع دغدغه های فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش

اینفوگراف

ضریب خودکفایی بخش کشاورزی 80 درصد است
 معاون وزیر جهاد کشاورزی:

رییس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی با تاکید بر اینکه روستاها کانون 
تامین امنیت غذایی کشــور هستند، گفت: 
ضریب خودکفایی بخش کشاورزی کشور در 

حال حاضر 80 درصد است.
ســید مجتبی خیام نکویــی در هفتمین همایش ملی 
بزرگداشت روز جهانی زنان روستایی که در محل سازمان 
تات برگزار شــد، افزود: مهم ترین رســالت سازمان تات 
تامین امنیت غذایی پایدار کشــور است که به کارگیری 
از ظرفیت های تحقیقات، آمــوزش و ترویج را در بخش 

کشاورزی و انتقال به کشاورزان برعهده دارد.
وی اظهار داشت: طبق آمارها تولیدات بخش کشاورزی 
44 سال قبل با جمعیت 36 میلیون نفری، 25 میلیون تن 
بوده که اکنون میزان تولیدات کشور برای جمعیت بیش از 
87 میلیون نفر، به 125 میلیون تن یعنی 5 برابر رســیده 

است.
رییس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
گفت: ضریب خودکفایی بخش کشاورزی کشور در حال 

حاضر 80 درصد است.
خیام نکویی رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی با بیان اینکه سازمان تات دارای مجموع 9 هزار 
نفر نیرو است که 2 هزار نفر آنان PhD دارند و بین 6 تا 7 
هزار نفر آنان نیروهای محقق هستند، اظهار کرد: این گروه 
از محققان و پژوهشگران در 21 موسسه تحقیقاتی و 35 

مرکز استانی فعالیت دارند.
وی گفت: به طور قطع زنان روستایی و عشایری نقش 

و ســهم بســزایی در افزایش بیش از 100 میلیون تنی 
محصولات کشاورزی در طول 44 سال گذشته داشتند که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: حدود 12 درصد 
جمعیت کشور معادل 10 میلیون نفر زنان روستایی و 500 

هزار نفر زنان عشایری هستند.
به گفته خیام نکویی، 25 درصد گوشت قرمز، محصولات 
زراعی، باغی، شــیلات، دامپروری و عسل کشور توسط 

عشایر به ویژه زنان عشایری انجام می شود.
وی بیان کرد: در طول پیروزی انقلاب اسلامی نقش زنان 
کمتر به جامعه شهری معرفی شده است؛ بنابراین همین امر 

باعث شده که مهاجرت به شهرها افزایش پیدا کند.
رییس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
اضافه کرد: در گذشته 76 درصد جمعیت کشور در روستاها 
بودنــد؛ اما اکنون این جمعیت به 24 درصد کاهش یافته 
اســت.خیام نکویی گفت: روســتاها کانون تولید بخش 
کشاورزی و امنیت غذایی هستند، بنابراین زنان در مقیم 

شدن روستاییان در این مناطق نقش بی بدیلی دارند.
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی بر 
این باور است که اگر طی این سال ها به زنان روستایی توجه 
می شد، 50 درصد جمعیت روستایی ما در جوار شهرنشینی 
قرار نمی گرفتند و روستاییان تولیدکننده ما از حیث انتفاع 

خارج نمی شدند.
ســید مجتبی خیام نکویی معاون وزیر جهاد کشاورزی 
افزود: اکنون علل مهاجرت روستاییان باید مورد بازبینی و 
آسیب شناسی قرار بگیرد تا معادله معکوس صورت بگیرد 
تا خانواده روستایی ما به سمت حفظ و نگهداری و امنیت 

غذایی سوق پیدا کند.
خیام نکویی اظهار داشت: برخی از تولیدات زنان روستایی 
ما به کشــورهای دیگر از جمله کشورهای اروپایی صادر 
می شود.وی یکی از مشکلات ما برای عرضه محصولات 
کشــاورزی روستاییان و عشایر کشور نبود بازار دانست و 
تصریح کرد: 4200 صندوق برای حمایت از خانواده های 
روستایی و عشایری راه اندازی کرده ایم و 117 هزار نفر در 

این صندوق ها عضو هستند.
در این مراسم چهار تفاهم نامه همکاری با دستگاه های 
مختلــف از جمله نهاد مردمی بانک رســالت، اعتبارات 
صندوق های خرد، مرکز نوغــان داری با تکمیل زنجیره 
ارزش، مرکز گیاه پزشکی محصولات سالم، باغچه سلامت 
با مشارکت زنان روستایی منعقد شد و همچنین علاوه بر 
رونمایی با صندوق بیمه کشاورزی برای افزایش ضریب 
نفوذ بیمه جوامع روستایی و عشایری کشور 17 نفر از زنان 

روستایی و عشایر نمونه کشور مورد تجلیل قرار گرفتند.

تعقیب وگریز دولت و قیمت گندم
 تکمیل راه های اصلی کریدور 

جاده ای ساحلی جنوب کشور تا 1403
دولت و بار مالی تامین نان کشور

عضو هیات مدیره شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل از تکمیل یکهزار و 250 کیلومتر از کریدور 
ســاحلی جنوب خبر داد و گفت: باقیمانده مسیر نیز در 
همکاری با دبیرخانه توسعه مکران، وزارت نفت، مناطق 
آزاد چابهار و اروند و سازمان برنامه و بودجه و همچنین 
تامین اعتبار از سوی دولت در سال های آینده تکمیل و 

بهره برداری خواهد شد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، محمدرضا کدخدازاده عضو 
هیات مدیره شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل در 
خصوص اقدامات شرکت ساخت برای توســعه بزرگراه ها، راه های 
اصلی و حمل و نقل جاده ای سواحل جنوب کشور و توسعه حمل و 
نقل ترکیبی در این منطقه که به عنوان برنامه و سیاست کلان نظام 
شناخته می شود، به تشریح برخی از اقدامات آن شرکت در طراحی، 

اجرا و ساخت، پرداخت.
عضو هیات مدیره شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل با 
تاکید بر اینکه توسعه راهگذر و کریدور جنوب کشور به طول یکهزار و 
850 کیلومتر که از شلمچه آغاز و به مرز گوادر در سیستان و بلوچستان 
می رسد یکی از مهمترین برنامه های توسعه ای کشور است، گفت: 
توســعه راهگذر جنوبی کشور به طول یکهزار و 850 کیلومتر که از 
چهار استان خوزستان، بوشهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان عبور 
می کند از سال 1395 به صورت کریدوری آغاز شده و جزو اولویت ها 
و برنامه های شرکت ساخت است که در این خصوص مذاکراتی صرفاً 
برای سواحل و پسکرانه منطقه مکران با دبیرخانه توسعه مکران به 
عنوان متولی توسعه این مسیر، وزارت نفت برای استقرار صنایع مهم 
نفتی و پتروشیمی، منطقه آزاد چابهار و اخیرا نیز با سازمان برنامه و 

بودجه در خصوص وظایف سازمان بنادر انجام شده است.
تکمیل کریدور جنوب کشور در 4 استان به 13 همت اعتبار نیاز دارد

کدخدازاده با اعلام اینکه این مســیر کریــدوری برای تکمیل به 
13هزار میلیارد تومان اعتبار نیازمند است که در بودجه سال جاری تنها 
500میلیارد تومان برای آن در نظر گرفته شده است، افزود: با توجه به 
اینکه توسعه این کریدور و برنامه هایی که برای آن در نظر گرفته شده 
است با بودجه دولتی قابل انجام نیست رایزنی هایی با دبیرخانه توسعه 
مکران، وزارت نفت، منطقه آزاد چابهار و همچنین سازمان برنامه و 
بودجه برای تکمیل این طرح در بخش های حمل و نقلی به ویژه حمل 
و نقل جاده ای در حال انجام است. همچنین سازمان بنادر و دریانوردی 
نیز در خصوص توسعه بنادر و بهره مندی از راه ها مجموعه اقداماتی را 

برای تکمیل این راهگذر با اهمیت در تکالیف سالانه خود دارد.
این مقام مسئول در شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
با اعلام اینکه در راهگذار جنوب کشــور در دولت سیزدهم تاکنون 
بیش از 200 کیلومتر راه افتتاح شــده و مورد بهره برداری قرار گرفته 
است، توضیح داد: هم اکنون یکهزار و 250 کیلومتر اعم از راه اصلی 

و چهارخطه از این مسیر یکهزار و 850 کیلومتری در 4 استان کشور 
تکمیل شده است.به گفته وی، در استان های خوزستان و بوشهر عمده 
پروژه های چهار خطه کریدور مذکور پایان یافته و پیش بینی می شود 

تاخرداد ماه سال 1403 باقیمانده آن ها نیز به بهره برداری برسد.
کدخدازاده در خصوص باقیمانده مســیر کریدوری جنوب کشور، 
توضیح داد: در غرب هرمزگان در حد ارتقا به راه های اصلی تکمیل 
شده و در حال تبدیل آنها به چهارخطه هستیم که در این خصوص 
در مســیر به طول 830 کیلومتری در استان هرمزگان 400 کیلومتر 
چهارخطه باقیمانده است و 430 کیلومتر چهارخطه انجام شده است. از 
میناب تا جاسک نیز ارتقا به راه اصلی تکمیل شده است و بعد از جاسک 
راه فرعی داریم که ابتدا آنها را به راه اصلی تبدیل می کنیم و سپس 
پروژه چهارخطه شدن برای آنها اجرا خواهد شد. در استان سیستان و 
بلوچســتان نیز از کریدور به طول 312 کیلومتر عمدتاً به سرعت در 
حال ارتقا به راه اصلی است و در مقاطع محدود با ترافیک بالا نیز در 
حال چهارخطه شدن است.وی تصریح کرد: در برنامه شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل و نقل است تا راه های فرعی به راه اصلی 
و راه های اصلی به چهارخطه تبدیل شود.عضو هیات مدیره شرکت 
ســاخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل گفت: بخش عمده ای از 
مســیرهای فرعی در شرق استان هرمزگان و سیستان و بلوچستان 

است که تسریع در ارتقای این مسیرها در برنامه و در حال اجراست.
کدخدازاده با تاکید بر اینکه دســتیابی به حمل و نقل ترکیبی جزو 
اهداف استراتژیک کشور است، افزود: در کریدور جنوب کشور اتصال 
بنــادر به ریل و ریل به جاده در حال انجام اســت. در همین رابطه، 
اتصال ریلی چابهار به سمت زاهدان و سرخس، همچنین شیراز به 
بوشهر، در دست انجام است. مسیر ریلی بندرعباس و بندر امام )ره( به 
مرکز پیش تر احداث شده است که تمامی این مسیرهای ریلی در قالب 
حمل و نقل ترکیبی به نوعی به مسیر کریدور جنوب متصل شده یا 
خواهند شد.وی یکی از محورهای توسعه کشور را در سال های آتی، 
جنوب کشور عنوان کرد و بر برنامه تکمیل آنها به عنوان یک سیاست 
راهبردی جمهوری اسلامی ایران، تاکید کرد.به گفته وی، هم اکنون 
بسیاری از برنامه های توسعه ای صنایع، کشاورزی و گردشگری و... 
در جنوب ایران و در ســواحل خلیج فارس و دریای عمان در دست 
اقدام اســت.کدخدازاده در بخش دیگری از این گفتگو از کمک های 
دفتر مقام معظم رهبری برای منطقــه مکران خبر داد و گفت: این 
کمک ها در منطقه مکران و پسابندر چابهار هزینه شده است.عضو 
هیات مدیره شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل تاکید کرد: 
توسعه سواحل مکران تنها به نوار ساحلی محدود نشده است به همین 
دلیل تحت عنوان توسعه پس کرانه های سواحل مکران، محور جنوب 
به شمال چابهار به سمت نیک شهر و زاهدان نیز مدنظر قرار گرفته و 
مبالغی علاوه بر بودجه مصوب دولتی به عنوان کمک از سوی دبیرخانه 

توسعه مکران به آن اختصاص یافته است.

به گفته کارشناسان افزایش هر 1,000 تومان قیمت گندم 8 هزار میلیارد 
تومان بار مالی برای دولت در راستای تأمین یارانه آرد به دنبال خواهد داشت.
گندم در سال زراعی 1402-1401 یکی از سال های پرتنش خود را پشت سر گذاشت 
که این تنش همچنان برای سال زراعی جدید ادامه دارد. قیمت 32 قلم کالای اساسی 
از جمله گندم در شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی از سوی 9 عضو این شورا تعیین و از سوی رئیس شورا که بر عهده وزیر جهاد 
کشاورزی است، ابلاغ می شود.نرخ گندم به عنوان یک محصول استراتژیک مبنای قیمت 
گذاری سایر کالاهای اساسی است. در سال زراعی 1402-1401 به دلیل جهش قیمتی 
که دلار داشت و افزایش قیمت خدمات، گندم کاران در بهمن سال گذشته تجدیدنظر در 
قیمت خرید تضمینی گندم را مطرح کردند. این درخواست تا ماه ها پاسخ داده نشد زیرا در 
بودجه ســالانه اعتبار خرید تضمینی محصولات از پیش مشخص شده بوده و هر گونه 
تغییری چالش هایی را در تأمین منابع مالی برای دولت به همراه خواهد داشــت.پس از 
4ماه مذاکره با نمایندگان خانه ملت، معاون اول رئیس جمهوری و در نهایت دادخواهی به 
رهبری 16 اردیبهشت، قیمت گندم تجدیدنظر شده و به هر کیلو 15 هزار تومان رسید. به 
این ترتیب قیمت پایه گندم از 11 هزار تومان در هر کیلو به 13 هزار تومان رسیده و 2 هزار 
تومان جایزه تحویل گندم نیز به آن اضافه شد. عدد ابلاغ شده از سوی سرپرست وقت 
وزارت جهاد کشاورزی رضایت گندم کاران را تأمین نکرد زیرا درخواست آنها عددی بالاتر 
از 17 هزار تومان بود.به طور قطع افزایش یکباره قیمت، پیامدهایی را به دنبال خواهد داشت 
که سیاست گذاران دولتی را وا می دارد تا با احتیاط بیشتری تصمیم گیری کنند. تغییر نرخ 
خرید تضمینی گندم از 13 به 15 هزار تومان سبب شد تا همچنان مطالبات گندم کاران با 
تأخیر انجام شود به طوری که بر اساس قول های داده شده قرار است تا پایان مهر با گندم 
کاران تسویه شود؛ البته ممکن است این تسویه با قیمت پایه باشد و باقی مطالبات باز هم 

به زمان بیشتری نیاز داشته باشد.
تأخیر از تعیین قیمت تا ابلاغ آن

تعیین قیمت این محصول پایه برای سال زراعی جدید 1403-1402 دوباره با مناقشاتی 
همراه بود. بنیاد ملی گندم کاران اعلام کرد با توجه به آنالیز قیمتی ها نرخ تمام شده هر 
کیلو گندم حدود 21 هزار تومان خواهد بود. در ادامه این رایزنی ها برخی به عدد بالاتر از 
25 هزار تومان اشاره می کردند که به طور قطع از سوی اعضای دولتی شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی مورد پذیرش واقع نمی شد.تعیین قیمت محصولات کشاورزی باید 
پیش از آغاز سال زراعی جدید یعنی مهر ماه باشد تا کشاورزان بتوانند نسبت به کشت 
جدید برنامه ریزی داشته باشند. با توجه به چالش های به وجود آمده در حوزه قیمت گندم 
و نیز تغییر وزیر جهاد کشاورزی و نیز سرپرست آن، در نهایت قرار شد جلسه تعیین نرخ 
32 قلم کالای اساســی در مرداد برگزار شود. به توافق نرسیدن اعضا شورا بر سر قیمت 
گندم سبب شد تا جلسات با تأخیر برگزار و تعیین نهایی قیمت به جلسه بعد موکول شود.
جلسه چهارشنبه 22 شهریور شورای قیمت گذاری محصولات اساسی سرنوشت قیمتی 
32 کالای اساسی را تعیین کرد. بر اساس قانون این قیمت باید در مدت یک هفته از سوی 
رئیس شورا یعنی وزیر جهاد کشاورزی اعلام رسمی و ابلاغ شود. مساله تأمین اعتبارات 

لازم دوباره ابلاغ نرخ جدید خرید تضمینی گندم را با تأخیر همراه کرده است.
بار مالی آرد نانوایان برای دولت

به گفته کارشناسان افزایش هر 1.000 تومان قیمت گندم 8 هزار میلیارد تومان بار مالی 

برای دولت در راســتای تأمین یارانه آرد به دنبال خواهد داشت. در حال حاضر که قیمت 
گندم 15 هزار تومان است آرد یارانه ای که در اختیار نانوایی های کشور قرار می گیرد آرد نوع 
اول، گندم آن 665 تومان بوده که با توجه به سبوس گیری آن قیمت آرد به دست آمده از 
این نوع گندم بین 810 تا 820 تومان متغیر است. قیمت آرد با سبوس 12 درصد هر کیلو 
810، با 15 درصد 815 و با 18 درصد 820 تومان است. قیمت گندم آرد نوع دوم هر کیلو 
900 تومان بوده که آرد به دست آمده از آن برای نانوایان بین 1240 تا 1.250 تومان است.

پیش بینی های درست و غلط
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی و رئیس شورا در مراسم آغاز سال زراعی جدید 
طرح جهش تولید در دیمزارها در پاسخ به پرسش خبرنگاران گفت، حداکثر تا اوایل هفته 

آینده قیمت جدید خرید تضمینی گندم ابلاغ خواهد شد.
بر اساس گفت و گویی که اعضای بخش خصوصی شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی با خبرنگار مهر داشتند عنوان شد با تمام کش وقوس ها و تأکیدی که نمایندگان 
کشاورزان و گندم کاران داشتند در نهایت قیمت جدید خرید تضمینی گندم 19.500 تومان 

تعیین شد.
به نظر می رسد تعلل در اعلام رسمی قیمت خرید تضمینی به دلیل چالش ها در تأمین 
اعتبارات باشد زیرا در بودجه 1401 منابع مالی برای خرید حدود 8 میلیون تن گندم پیش 
بینی شده بود در حالی که این رقم به بیش از 10 میلیون تن رسید؛ علاوه بر اینکه قیمت 
خرید تضمینی از 13 هزار تومان در هر کیلو به 15 هزار تومان تغییر یافت.شاهپور علایی 
مقدم، معاون پیشین برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی درباره وضعیت تعیین 
قیمت جدید گندم در سال زراعی 1402-1401 پیش تر به مهر گفته بود، عمده مشکل 
در تغییر قیمت گندم پیش از سال زراعی جدید به تأمین منابع اعتباری بر می گردد که باید 
در بودجه 1402 دیده شــود. درخواست افزایش قیمت زودتر از زمان موعد و سال زراعی 
جدید ضروری می کند تا یک متمم به لایحه بودجه 1402 افزوده و به تصویب نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی برسد.
دولت و مشکلات تأمین مالی

بر اساس تبصره 2 قانون خرید تضمینی گندم، دولت موظف است تا 24 ساعت پس از 
تحویل گندم مبلغ آن را پرداخت کند. همچنین بر اساس تبصره 3 این قانون در صورت 
تأخیر در پرداخت، دولت باید بر اساس نرخ سود میان مدت اعلام شده از سوی بانک جریمه 
دیرکرد به گندم کاران بپردازد. تغییر قیمت از 13 به 19 هزار و 500 تومان در کمتر از یک 

سال بار مالی زیادی برای دولت دارد و باید اعتبارات آن از محلی تأمین شود.


